

## Содержание

## Contents

### Клинические исследования

### Clinical studies

<i>Д.Н. Абдуллаев, Л.С. Абдуллаева</i> Место хламидийной инфекции в структуре инфекционных причин послеродовых осложнений	<b>7</b>	<i>D.N. Abdullayev, L.S. Abdullayeva</i> The role of chlamydia as an infectious causes of puerperal complications
<i>Д.Н. Абдуллаев, Л.С. Абдуллаева</i> Бактериальная инфекция – как фактор риска невынашивания беременности	<b>9</b>	<i>D.N. Abdullayev, L.S. Abdullayeva</i> Bacterial infection – as a risc factor of miscarriage
<i>М.А. Абдуллаева, С.Ф. Сулейманов</i> Клеточные факторы развития эндотелиальной дисфункции при неспецифическом аортоартериите	<b>11</b>	<i>M.A. Abdullayeva, S.F. Suleymanov</i> Cellular factors in the development of endothelial dysfunction in nonspecific aortoarteritis
<i>У.К. Абдуллаева</i> Распространенность и возможности профилактики некардиального рака желудка в Бухарской области	<b>14</b>	<i>U.K. Abdullaeva</i> The prevalence and possibilities of prevention of noncardial stomach cancer in the Bukhara region
<i>И.Р. Агабабян, Ю.А. Исмоилова, Ш.Ш. Садыкова</i> Коморбидность при ишемической болезни сердца и пути ее преодоления	<b>17</b>	<i>I.R. Agababyan, Y.A. Ismoilova, Sh.Sh. Sadikova</i> Comorbidity in coronary heart disease and ways to overcome it
<i>М.К. Агзамов, А.Б. Тиляков, Ф.Г. Нормуродов, И.М. Агзамов</i> Оценка эффективности минимально инвазивного метода удаления травматических субдуральных гематом	<b>20</b>	<i>M.K. Agzamov, A.B. Tilyakov, F.G. Normurodov, I.M. Agzamov</i> The evaluation of effectiveness of minimally invasive method of removing the traumatic subdural hematomas
<i>П.А. Аскарлов, И.М. Рустамов, М.И. Рустамов</i> Результаты хирургического лечения посттравматических рубцовых стриктур желчных протоков	<b>26</b>	<i>P.A. Askarov, I.M. Rustamov, M.I. Rustamov</i> Results of surgical treatment of posttraumatic scar strictures bile ducts
<i>Р.М. Ахмедов, Б.З. Хамдамов, И.Б. Хамдамов</i> Оценка способов ампутации на уровне голени при тяжелых формах синдрома диабетической стопы	<b>29</b>	<i>R.M. Akhmedov, B.Z. Khamdamov, I.B. Khamdamov</i> Assesment methods of amputation at tre shin level in severe forms of diabetic foot syndrome
<i>С.А. Блинова, Ф.М. Хамидова, Ж.М. Исмоилов</i> Структурные компоненты бронхиального секрета при бронхоэктатической болезни у детей	<b>32</b>	<i>S.A. Blinova, F.M. Khamidova, Zh.M. Ismoilov</i> Structural components of the bronchial secret in broncheectatic disease in children
<i>П.Ф. Боймаматова, А.Т. Джурабекова, Д.Б. Холмуродов</i> Клинические проявление диабетической энцефалопатии	<b>35</b>	<i>P.F. Boymamatova, A.T. Djurabekova, D.B. Kholmurodov</i> Clinical manifestations of diabetic encephalopathy
<i>Н.М. Вахабова, Р.Б. Азизова, Н.Н. Абдуллаева</i> Гендерные особенности факторов риска и фоновых заболеваний при разных вариантах ишемического инсульта у лиц пожилого и старческого возраста	<b>38</b>	<i>N.M. Vakhabova, R. B. Azizova, N.N. Abdullaeva</i> gender features of risk factors and background diseases at different options of ischemic stroke in elderly and senior persons
<i>У.Б. Гаффаров, Д.Д. Ибрагимов, Ж.Д. Бузрукзода</i> Устранение перфорации дна верхнечелюстного синуса с применением остеопластического материала	<b>41</b>	<i>U.B. Gaffarov, D.D. Ibragimov, Dj.D. Buzrukzoda</i> Elimination of perforation of the bottom of the maxilla jaw sinus with application of osteoplastic material
<i>У.Б. Гаффаров, Д.Д. Ибрагимов, О.У. Бобоназаров</i> Применение препарата Биопласт – дент после операции удаления зуба у больных с сахарным диабетом	<b>43</b>	<i>U.B. Gaffarov, D.D. Ibragimov, O.U. Bobonazarov</i> Application of the Bioplast - dent after the operation of dental reduction in patients with diabetes mellitus
<i>Д.Д. Ибрагимов</i> Применение полиоксидония в комплексном лечении больных с травмами костей лица	<b>45</b>	<i>D.D. Ibragimov</i> Application of polioxidonium in complex treatment of patients with injuries of facial bones
<i>М.Ш. Каримова, Ж.Ф. Тогаев, Д.З. Мамарасулова, Д.К. Худойбердиев</i> Оптимизация в лечении рака шейки матки	<b>47</b>	<i>M.Sh. Karimova, J.F. Togaev, D.Z. Mamarasulova, D.K. Hudoyberdiev</i> Optimization in treatment of cervical cancer
<i>Ш.С. Кодирова, М.Б. Джабборова, Ю.С. Хамроева</i> Коррекция психоэмоционального состояния больных с хронической сердечной недостаточностью	<b>50</b>	<i>Sh.S. Kodirova, M.B. Jabborova, Yu.S. Hamroyeva</i> Correction of psychoemotional status of patients with chronic heart failure
<i>В.Э. Курбаниязова, Н.А. Ахтамова, Ш.М. Хамидова</i> Интенсивное восстановление женщин репродуктивного возраста перенесших операцию Кесарево сечение	<b>53</b>	<i>V.E. Kurbaniyazova, N.A. Akhtamova, Sh.M. Khamidova</i> Intensive recovery of women of reproductive age of Kesarev section
<i>М.З. Курбаниязова, Н.Р. Сапарбаева, Г.Н. Бекбаулиева</i> Терапия инфертильных женщин с хронической ановуляцией обусловленные гиперпролактинемией	<b>56</b>	<i>M.Z. Kurbaniyazova, N.R. Saparbayeva, G.N. Bekbauliyeva</i> Therapy of infertile women with chronic anovulation caused by hyperprolactinemia
<i>У.С. Мамедов, Дж.Ш. Полатова</i> Сравнительное изучение радикальной и модифицированной лимфодиссекции шеи при раке гортани	<b>59</b>	<i>U.S. Mamedov, Dj.Sh. Pulatova</i> Comparative study of radical and modified lymf node dissection of laryngeal cancer
<i>Ф.Ш. Мехмонов, Д.Б. Рахматова, Н.Х. Мавлонов</i> Современные аспекты медицинской реабилитации пациентов с артериальной гипертензией	<b>63</b>	<i>F.Sh. Mekhmonov, D.B. Rakhmatova, N.Kh. Mavlonov</i> Modern aspects of medical rehabilitation of patients with arterial hypertension
<i>Н.С. Надирханова, М.И. Асатова</i> Исходы беременности и родов, состояние плода и новорожденного у женщин с пневмонией	<b>66</b>	<i>N.S. Nadirkhanova, M.M. Asatova</i> Outcomes of pregnancy and childbirth, the condition of the fetus and newborn in women with pneumonia
<i>Ф.Г. Назиров, Ш.Х. Хашимов, З.Р. Хайбуллина, У.М. Махмудов, Т.М. Кабулов</i> Рестриктивный эффект лапароскопической рукавной резекции желудка – трехлетнее наблюдение	<b>69</b>	<i>F.G. Nazirov, Sh.Kh. Khashimov, Z.R. Khaybullina, U.M. Makhmudov, T.M. Kabulov</i> The restrictive effect of laparoscopic sleeve gastrectomy - a three-year follow-up

<i>Н.Р. Насимова</i> Тактика лечения пациенток с пролапсом гениталий и недержанием мочи	<b>75</b>	<i>N.R. Nasimova</i> Tactics of treatment of patients with genital prolapse and urine holding
<i>Н.Р. Насимова, М.Ш. Шамсиева</i> Ближайшие и отдаленные результаты хирургического лечения у женщин с пролапсом гениталий	<b>78</b>	<i>N.R. Nasimova, M.Sh. Shamsieva</i> The immediate and long-term results of surgical treatment in women with prolapse genitals
<i>М.Н. Негматуллаева, М.Т. Хамдамова, М.Т. Хотамова, Н.С. Нарзуллоева</i> Консервативная миомэктомия у женщин репродуктивного возраста	<b>81</b>	<i>M.N. Negmatullaeva, M.T. Hamdamova, M.T. Hatamova, N.C. Narzullaeva</i> Conservative myomectomy in women of reproductive age
<i>Г.У. Нурова, У.И. Нуров</i> Изучение эффективности различных способов хирургического вмешательства у больных вазомоторным ринитом	<b>83</b>	<i>G.U. Nurova, U.I. Nurov</i> Study of the effectiveness of various methods of surgical intervention in patients with vasomotor rhinitis
<i>Ф.В. Пулатов, А.Т. Джурабекова, Ж.Ф. Гафурова, К.В. Шмырина</i> Клинико-неврологические симптомы больных с приобретенными пороками сердца	<b>86</b>	<i>F.V. Pulatov, A.T. Djurabekova, D.F. Gafurova, K.V. Shmirina</i> Clinical-neurological symptoms of patients with acquired heart defects
<i>Ж.А. Рахманова</i> Частота сопутствующей онкопатологии при раке шейки матки среди женщин Республики Узбекистан	<b>89</b>	<i>J.A. Rakhmanova</i> Frequency of co-oncopathology in cervical cancer among women of the Republic of Uzbekistan
<i>Д.Б. Рахматова, Н.Х. Мавлонов</i> «Основные» симптомы и ведущие клинические варианты течения острых коронарных синдромов у женщин	<b>92</b>	<i>D.B. Rakhmatova, N.Kh. Mavlonov</i> "Main" symptoms and leading clinical options for the flow of acute coronary syndromes in women
<i>А.Р. Рузибаев, Г.У. Султанмуратова</i> Сравнение эффективности перкутанной нефростомии и стентирования мочеточника при лечении симптоматического гидронефроза у беременных	<b>95</b>	<i>A.R. Ruzibaev, G.U. Sultanmuratova</i> Comparison of efficiency of percutaneous nephrostomy and double j stenting for treatment of symptomatic hydronephrosis in pregnant women
<i>Ф.С. Салихов, Ш.Т. Рахматова, Д.З. Мамарасулова, Д.К. Худойбердиев</i> Химиотерапия и оперативные вмешательства при раке яичников	<b>99</b>	<i>F.S. Salikhov, Sh.T. Rakhmatova, D.Z. Mamarasulova, D.K. Hudoyberdiev</i> Chemotherapy and operative interventions in ovarian cancer
<i>У.Б. Сафаров, Я.А. Ахмедов, Э.С. Тоиров, У.А. Алимхаммедов</i> Клинико-лабораторная характеристика ревматоидного артрита с наследственной предрасположенностью	<b>102</b>	<i>U.B. Safarov, Y.A. Akhmedov, E.S. Toirov, U.A. Alimukhammedov</i> Clinical and laboratory characteristic of rheumatoid arthritis with hereditary position
<i>Б.А. Теребаев, О.Т. Оллабергенев, С.С. Бахромов, Т.Х. Мажидов</i> Комплексный подход в лечении хронического колостазы при долихосигме у детей	<b>105</b>	<i>B.A. Terebaev, O.T. Ollabergenov, S.S. Bakhromov, T.Kh. Mazhidov</i> Integrated treatment approach of chronic colostasis in dolichosigma in children
<i>Д.Д. Усманова, О.Б. Наджмитдинов</i> Показатели биоэлектрической активности мозга при диабетической полинейропатии	<b>108</b>	<i>D.D. Usmanova, O.B. Nadzhmitdinov</i> Indicators of bioelectric activity of the brain in diabetic polyneuropathy
<i>А.П. Хайруллаев, С.Т. Имомов, Ш.Э. Исламов</i> Судебно-медицинские аспекты термической травмы	<b>111</b>	<i>A.P. Khairullaev, S.T. Imomov, Sh.E. Islamov</i> Forensic medical aspects of thermal injury
<i>М.Ш. Худайбердиева, М.Д. Джураев</i> Пути улучшения ранней диагностики и лечения рецидивов рака желудка	<b>114</b>	<i>M.Sh. Hudaiberdieva, M.D. Djuraev</i> Ways to improve the early diagnosis and treatment of relapse of gastric cancer
<i>Н.Ж. Хушвакова, У.М. Бурханов</i> Применение метода лазеротерапии у больных с хроническими риносинуситами после эндоскопических операций	<b>117</b>	<i>N.J. Khushvakova, U.M. Burkhanov</i> Application of the laserotherapy method in patients with chronic rhinosinusitis after endoscopic operations
<i>Н.М. Шавази, С.Х. Хайдарова</i> Прогнозирование затяжного течения внебольничной пневмонии у детей	<b>120</b>	<i>N.M. Shawazi, S.Kh. Khaidarova</i> Prediction of long-term course of hospital pneumonia in children
<i>С.С. Шарипов, У.С. Хасанов, У.Н. Вохидов</i> Результаты клинико-инструментальных исследований в диагностике синдрома обструктивного апноэ сна	<b>125</b>	<i>S.S. Sharipov, U.S. Hasanov, U.N. Vokhidov</i> Results of clinical and instrumental research diagnosis of obstructive sleep apnea
<i>Н.Ф. Эранов, Ш.Н. Эранов, Ф.И. Холхужаев, И.Г. Жураев, Ф.А. Гафуров</i> Комплексное лечение остеохондропатии головки бедра у детей	<b>128</b>	<i>N.F. Eranov, Sh.N. Eranov, F.I. Kholkhuzhaev, I.G. Zhuraev, F.A. Gafurov</i> Complex treatment of osteochondropathy of the femoral head in children
<i>Б.А. Юлдашев, А. Ахматов, Ф.П. Абдурасулов, Н.Ё. Рузikuлов, М.Ж. Аралов, Ю.А. Рахмонов, Ю.А. Ахматова</i> Современные особенности клинико-лабораторных проявлений и тактика лечения хронического пиелонефрита у детей на фоне дисметаболизма пуринов	<b>130</b>	<i>B.A. Yuldashev, A. Ahmatov, F.P. Abdurasulov, N.Yo. Ruzikulov, M.J. Aralov, Yu.A. Rakhmanov, Yu.A. Ahmatova</i> Modernpeculiarities of clinical laboratorymenifestation and tactics of treatment of chronic pyelonephritis for children on the background purinedys metabolism
<i>А.А. Юсупов, А.В. Василенко, Ф.М. Хамидова, И.А. Облаеров</i> Роль оптико-когерентной томографии диска зрительного нерва в мониторинге больных нормотензивной глаукомой под действием местной гипотензивной терапии	<b>135</b>	<i>A.A. Yusupov, A.V. Vasilenko, F.M. Khamidova, I.A. Oblaerov</i> The role of optic-coherence tomography of the optic disc in monitoring patients with normotensive glaucoma under the influence of local antihypertensive therapy

Случай из практики		Case study
<p><i>Д.Д. Ибрагимов, У.Б. Гаффаров, З.Ш. Исхакова, Д.Б. Нарзиева</i> Редкий случай синдрома Гольденхара у кровных братьев</p>	138	<p><i>D.D. Ibragimov, U.B. Gaffarov, Z.Sh. Iskhakova, D.B. Narzieva</i> A rare case of Goldenhar's syndrome in blood brothers</p>
Экспериментальные исследования		Experimental studies
<p><i>В.А. Алейник, С.М. Бабич, М.А. Жураева, И.Б. Зулунова, А.Ю. Легкоев</i> Сравнительная оценка влияния трипсина и гексапептида-SLIGRL, на утилизацию печени пентагастрина</p>	140	<p><i>V.A. Aleynik, S.M. Babich, M.A. Zhuraeva, I.B. Zulunova, A.Yu. Legkoev</i> Comparative evaluation of the influence of tripsin and hexapeptide-SLIGRL on liver utilization of pentagastrin</p>
<p><i>С.М. Ахмедова, У.М. Миршаропов, Р.Ж. Усмонов, З.Ш. Содикова</i> Изменения стенок сердца при воздействии бета-циперметрина</p>	144	<p><i>S.M. Akhmedova, U.M. Mirsharopov, R.J. Usmonov, Z.Sh. Sodikova</i> Changes in the walls of the heart exposed to beta cypermethrin</p>
<p><i>О.С. Беденюк, М.М. Корда</i> Качественный состав микробиома и частота колонизации ротовой полости у крыс с липополисахаридным пародонтизом на фоне атрофического гастрита</p>	148	<p><i>O.S. Bedeniuk, M.M. Korda</i> Qualitative composition of the microbiome and frequency of the oral cavity colonization in rats with lipopolysaccharide periodontitis associated with atrophic gastritis</p>
<p><i>О.К. Джалалова, В.А. Алейник, С.М. Бабич, Г.М. Ходжиматов, А.Ю. Легкоев</i> Влияние взаимодействия казеина с жирами и на протеолитическую и липолитическую активность поджелудочного сока</p>	156	<p><i>O.K. Dzhalalova, V.A. Aleynik, S.M. Babich, G.M. Khodzhimatov, A.Yu. Legkoev</i> Influence of interaction of casein with fats and on the proteolytic and lipolitical activity of the pancreas</p>
<p><i>О.Х. Мирзамухамедов</i> Морфологические изменения миокарда при экспериментальном гипотиреозе</p>	161	<p><i>O.Kh. Mirzamuhamedov</i> Morphological changes of the myocardium in experimental hypothyrosis</p>
<p><i>З.М. Умарова, Х.М. Алиев, Р.Р. Рахманов</i> Всасывания липидов в тонкой кишке при длительной гипокинезии</p>	165	<p><i>Z.M. Umarova, Kh.M. Aliyev, R.R. Rakhmanov</i> The characteristic features of lipids absorption in the small intestine during hypokinesia</p>
<p><i>Б.А. Чориев, И.И. Бахриев, Ш.Э. Исламов</i> Анализ экспертных материалов по установлению видовой принадлежности крови в пятнах по данным бюро СМЭ</p>	168	<p><i>B.A. Choriev, I.I. Bakhriev, Sh.E. Islamov</i> Analysis of experimental materials for the installation of special blood accessories in spots according to the forensic bureau</p>
<p><i>О.З. Яремчук, Е.А. Посохова</i> Влияние L-аргинина и аминокреатина на некоторые биохимические показатели состояния печени при экспериментальном антифосфолипидном синдроме на фоне беременности</p>	171	<p><i>O.Z. Yaremchuk, K.A. Posokhova</i> L-arginine and aminocreatine effect on some hepatic biochemical indicators in experimental antifosfolipid syndrome and pregnancy</p>
Обзор литературы		Review of the literature
<p><i>И.Р. Агабабян, Ш.Ш. Садыкова, Ю.А. Исмоилова</i> Роль кардиопротекторов в базисной терапии больных с нестабильной стенокардией</p>	176	<p><i>I.R. Agababiyev, Sh.Sh. Sadikova, Y.A. Ismoilova</i> The role of cardioprotectors in the basic therapy of patients with unstable angina</p>
<p><i>М.Ф. Амонова, Д.И. Тугизова</i> Современные аспекты диагностики и лечение генитального эндометриоза</p>	179	<p><i>M.F. Amonova, D.I. Tugizova</i> Modern aspects of diagnosis and treatment of genital endometriosis</p>
<p><i>З.Б. Бабамурадова</i> Современные взгляды к диагностике недифференцированной дисплазии соединительной ткани</p>	183	<p><i>Z.B. Babamuradova</i> Modern approaches to diagnostics of undifferentiated connective tissue dysplasia</p>
<p><i>С.Н. Буранова, Х.С. Ахмедов</i> Клинико-диагностическое значение лабораторных биомаркеров в диагностике раннего остеоартрита</p>	186	<p><i>S.N. Buranova, H.S. Ahmedov</i> Clinical and diagnostic value of laboratory biomarkers in the diagnosis of early osteoarthritis</p>
<p><i>А.А. Давронов, А.П. Алимов</i> Малоинвазивный остеосинтез пластиной при переломах большеберцовой кости</p>	190	<p><i>A.A. Davronov, A.P. Alimov</i> Mini-invasive osteosynthesis by plastic at tibial bone fractures</p>
<p><i>Х.И. Жураева, Г.Г. Мусаев</i> Связь причинных факторов на обострения бронхиальной астмы</p>	194	<p><i>Kh.I. Juraeva, G.G. Musaev</i> The relationship of causal factors to exacerbation of bronchial asthma</p>
<p><i>Б.Ф. Ибрагимов, Д.Р. Худоярова</i> Современные методы диагностики гиперандрогений яичникового генеза</p>	197	<p><i>B.F. Ibragimov, D.R. Khudoyarova</i> Modern methods for the diagnosis of ovarian hyperandrogenism</p>
<p><i>Б.Ф. Ибрагимов, Д.Р. Худоярова</i> Синдром поликистозных яичников - современные методы терапии</p>	200	<p><i>B.F. Ibragimov, D.R. Khudoyarova</i> Modern methods of treatment of ovary polycystic syndrome</p>
<p><i>Ф.Х. Иноятлова, Н.А. Файзиева, Х.Х. Хамраев</i> Роль магния в организме человека</p>	204	<p><i>F.H. Inoyatova, N.A. Fayzieva, H.Kh. Khamraev</i> Role of magnesium in the human body</p>
<p><i>З.Б. Курбаниязов, И.А. Арзиев</i> Проблемы диагностики и лечения желчеистечения в раннем послеоперационном периоде после холецистэктомии</p>	208	<p><i>Z.B. Kurbaniyazov, I.A. Arziev</i> Problems of diagnostics and treatment of biliary leakage in the early postoperative period after cholecystectomy</p>
<p><i>З.Х. Лапасова, Г.У. Самиева, Д.С. Хайдарова, З.С. Пардаева</i> Юрак-қон томир касалликлари ривожланишига олиб келувчи хавф омилларини ўрганиш</p>	213	<p><i>Z.Kh. Lapasova, G.U. Samieva, D.S. Khaydarova, Z.S. Pardaeva</i> Study of the risk factors of the development of cardio-vascular diseases</p>

<i>З.Ф. Мавлянова</i> Нутритивный статус и его состояние у больных с детским церебральным параличом	<b>216</b>	<i>Z.F. Mavlyanova</i> Nutritional status and its condition in patients with cerebral palsy	
<i>М.М. Матлубов, Ш.К. Пардаев, Г.С. Худойбердиева</i> Индивидуализированная и профилактическая премедикация: применяемые препараты, значение и эффективность	<b>223</b>	<i>M.M. Matlubov, Sh.K. Pardaev, G.S. Khudoyberdieva</i> Personalization and preventative premedication: used drugs value and efficiency	
<i>С.Э. Махмудова, Л.Р. Агабабян</i> Эволюционные взгляды на гипертензивные расстройства при беременности	<b>227</b>	<i>S.E. Mahmudova, L.R. Agababyan</i> Evolutionary views on hypertensive disorders in pregnancy	
<i>А.Х. Меликулов, М.Д. Журоев</i> Современные подходы к комбинированному лечению местнораспространенного рака желудка	<b>231</b>	<i>A.Kh. Melikulov, M.D. Djuraev</i> Modern approaches to combined treatment of the local stomach cancer	
<i>Д.М. Мусаева, Г.С. Очилова</i> MDR-1 генининг сурункали гастрит фармакотерапиясидаги ахамияти	<b>233</b>	<i>D.M. Musaeva, G.S. Ochilova</i> Value of MDR-1 gene in pharmacotherapy of chronic gastritis	
<i>И.Б. Мустафакулов, А.А. Авазов, М.Х. Мухаммадиев, Ш.Ш. Жумагелдиев, Х.Ж. Самиев, Б.П. Нормаматов</i> Современные аспекты диагностики и лечения абдоминальной травмы	<b>235</b>	<i>I.B. Mustafakulov, A.A. Avazov, M.Kh. Mukhammadiev, Sh.Sh. Jumageldiyev, Kh.J. Samiev, B.P. Normamatov</i> Modern aspects of diagnosis and treatment with abdominal injury	
<i>Ф.Г. Назыров, А.И. Икрамов, Н.М. Джуроева, А.Х. Бабаджанов, А.Т. Амирхамзаев</i> Лучевая диагностика цирроза печени	<b>239</b>	<i>F.G. Nazyrova, A.I. Ikramov, N.M. Djuraeva, A.Kh. Babadjanov, A.T. Amirkhamzayev</i> Imaging diagnosis of liver cirrhosis	
<i>Р.М. Нуралиева</i> Применения энтерола для устранения дисбактериоза и диарей различного происхождения у детей	<b>245</b>	<i>R.M. Nuraliyeva</i> Applications of enterol to eliminate dysbacteriosis and diarras of various origin in children	
<i>Ф.Б. Остонакулова, Б.Б. Негмаджанов, М.Дж. Маматкулова</i> Операции образования искусственного влагалища	<b>247</b>	<i>F.B. Ostonakulova, B.B. Negmadzhanov, M.Dj. Mamatkulova</i> Formation operations of artificial vagina	
<i>А.К. Очилов, Г.С. Очилова</i> Значение гена CYP2C19 в фармакотерапии при хронических гастритах	<b>250</b>	<i>A.K. Ochilov, G.S. Ochilova</i> Value of CYP2C19 gene in pharmacotherapy of chronic gastritis	
<i>Ж.А. Рахманова</i> Вакцинация - первичная профилактика заболеваний раком шейки матки	<b>253</b>	<i>J.A. Rakhmanova</i> Vaccination - primary prevention of cervical cancer	
<i>Х.Е. Рустамова, Н.К. Стожарова, М.Э. Турсункулова</i> Факторы риска и распространенность преждевременных родов	<b>255</b>	<i>H.E. Rustamova, N.K. Stozharova, M.E. Tursunkulova</i> Risk factors and prevalence of premature birth	
<i>О.Р. Тешаев, Х.А. Холов, С.Т. Нурматов, О.Г. Шукруллоев, С.Т. Нурметов</i> Современные взгляды в диагностике и лечении варикоцеле	<b>258</b>	<i>O.R. Tashaev, H.A. Kholov, S.T. Nurmatov, O.G. Shukrulloev, S.T. Nurmetov</i> Modern views in diagnostic and treatment of varikotsel	
<i>И.Э. Туракулова, Д.Р. Худоярова</i> Значение гистероскопии и соногистероскопии в диагностике вторичного бесплодия у женщин перенесших кесарево сечение	<b>265</b>	<i>I.E. Turakulova, D.R. Khudoyarova</i> The value of hysteroscopy and sonogisteroscopy in the diagnosis of secondary infertility in women undergoing cesarean section	
<i>Л.Р. Хакимова, М.Х. Аблакулова, Д.Х. Абдухамидова, З.Х. Лапасова</i> Ўзбекистонда бирламчи тиббий бўғинида гериятрия хизматини йўлга қўйишда қилинган харакатлар	<b>269</b>	<i>L.R. Khakimova, M.Kh. Ablakulova, D.Kh. Abdukhamidova, Z.Kh. Lapasova</i> Organization of activity in heriatric service in the Republic of Uzbekistan within primary health care system	
<i>Ф.И. Халметова, Х.С. Ахмедов</i> Клинико-диагностическое значение лабораторных биомаркеров в диагностике ранней деструкции хряща при реактивном артрите	<b>273</b>	<i>F.I. Khalmetova, H.S. Ahmedov</i> Clinical and diagnostic value of laboratory biomarkers in the diagnostics of early decomposition of cartilages in reactive arthritis	
<i>К.Х. Юлдашев, Ж.А. Рахманова</i> Изучение иммуногенности вакцины против вируса папилломы человека	<b>278</b>	<i>K.Kh. Yuldashev, J.A. Rakhmanova</i> Studying the immunogenity of the vaccine against human papilloma virus	
<b>Память</b>		<b>Memory</b>	
<i>Х.К. Карабаев Н.А. Курбонов</i> Открытие в Париже К 90-летию со дня смерти Жака Ревердена	<b>281</b>	<i>H.K. Karabaev N.A. Kurbonov</i> Discovery in Paris On the 90th anniversary of the death of Jacques Reverdin	